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Oœwiadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

Panie Ministrze!
Zwracam siê do Pana z serdecznymi ¿yczeniami wszelkiej pomyœlnoœci w nowym, 2010 roku. ¯yczê

Panu, aby realizacja zadañ na³o¿onych na kierowany przez Pana resort odbywa³a siê z pe³n¹ satysfakcj¹
dla Pana, Pañskich wspó³pracowników i obywateli Rzeczypospolitej, którzy nas wszystkich zatrudniaj¹
w s³u¿bie publicznej. Dziœ, niestety, nie jest tak, aby praca Ministerstwa Infrastruktury odpowiada³a
aspiracjom Polski XXI wieku. Dowody znajdujemy na pierwszych stronach gazet, na ekranach telewizo-
rów i na pierwszych stronach portali informacyjnych.

Oto na pocz¹tku 2010 r. spad³ œnieg i chwyci³ kilkustopniowy mróz. Na skutek zjawisk, w Polsce o tej
porze roku naturalnych, za³amaniu uleg³a pasa¿erska komunikacja kolejowa. Poci¹gi o rozk³adowym kil-
kugodzinnym czasie przejazdu mia³y kilkunastogodzinne opóŸnienia. Na najwa¿niejszych polskich szla-
kach kolejowych (jak magistrala wêglowa) nastêpowa³y awarie zasilania. Poci¹gi ju¿ ze stacji
pocz¹tkowych wyje¿d¿a³y z opóŸnieniem lub w ogóle je odwo³ywano. Informacje mediów na temat PKP
w pierwszych dniach bie¿¹cego roku przypomina³y informacje z frontu. Z wojny, która zmierza ku klêsce.

Wiem, ¿e czêœæ tej wojennej atmosfery ma Ÿród³o w fakcie, i¿ dziennikarze ¿yj¹ z sensacji. Ale nie t³u-
maczy to wszystkiego. Nie t³umaczy stanu infrastruktury wymagaj¹cej w sytuacji wyst¹pienia zjawisk
atmosferycznych znanych w tej czêœci Europy od tysiêcy lat nadzwyczajnych dzia³añ przedsiêbiorstw.
Lokomotywy spalinowe na czele szybkich poci¹gów, kolejki sk³adów oczekuj¹cych w trasie na naprawê
trakcji… to mo¿e siê zdarzaæ, ale nie w tak masowej skali!

Panie Ministrze! Proszê o piln¹ informacjê, jaka by³a skala awarii i opóŸnieñ w okresie tak zwanego
ataku zimy na pocz¹tku bie¿¹cego roku. O ile skala awarii i opóŸnieñ w tym czasie przekracza standar-
dowe wartoœci? Jaki wp³yw na skalê awarii i opóŸnieñ ma, w opinii resortu, stan organizacji (a w³aœciwie
dezorganizacji) Polskich Kolei Pañstwowych podzielonych na wiele spó³ek z trudem uk³adaj¹cych
wspó³pracê? Jakie znaczenie dla skali dezorganizacji ruchu kolejowego w tym czasie ma stan infra-
struktury kolejowej? Jaki jest poziom nak³adów, które trzeba ponieœæ, aby podnieœæ kolej do stanu,
w jakim by³a w przesz³oœci, gdy by³a niepodatna na przeciêtne mrozy i przeciêtne opady œniegu?

Intuicyjnie odbieram wydarzenia, które mia³y miejsce w ostatnich dniach na kolei, jako przejaw ciê¿-
kiej choroby tocz¹cej bran¿ê. Proszê mnie przekonaæ, ¿e jest inaczej.

Stanis³aw Kogut




